

考試科目	專業英文	所	別 宗教所	考試時間	5 月 10 日(六) 第一節
<p>一. 英翻中 60% (15% x 4)</p> <ol style="list-style-type: none"> 1. While just a few decades ago it made little sense to differentiate between religiousness and spirituality, such a distinction now seems to have become part of everyday conversation. There is a lot of ambiguity, however, about the meaning and use of these terms and their interrelation. 2. It is typically assumed that religiousness increases in older adulthood. This view is premised on the idea that aging confronts the individual with concerns over death and dying that increase existential angst and threaten the person with despair. 3. Periodicity is characteristic of ritual of a wide variety of types ranging from the most secular, or even trivial, to the most solemn and religious. Academic life is highly ritualized and the school year is remarked by numerous ritual events. 4. The current state of knowledge about religious service attendance in the United States should not comfort those who expected modernity to be fundamentally hostile to religion. It seems that religious participation was either stable or increasing for two centuries, including the late nineteenth and early twentieth century decades during which the United States change from a predominantly rural to a predominantly urban sign of decline even now. <p>二. 中翻英 40% (三選二，20% x 2)</p> <ol style="list-style-type: none"> 1. 宣教士若事先對宣教地的異文化，沒有足夠的了解，或者其認知架構的複雜度不足以消化新經驗的挑戰，那只好減少與當地人的接觸。 2. 有關各種不同文化中儀式、崇拜與禮拜的活動，早已出現比較研究。有時，這種研究是詳細地描述大量個案資料中的不同形式，而獲得某種儀式的變動範圍。 3. 對宗教人而言，空間並非同質性的，他會經驗到空間中存在著斷裂點與突破點，因此聖地是一個強烈而有意義的空間，另外還有一些地方是非神聖性的。 					
備註	試題隨卷繳交				

考試科目	宗教基本問題研究	所別	宗教研究所	考試時間	5月10日(六)第二節
------	----------	----	-------	------	-------------

一、簡答題：八題，每題五分，共四十分 (40%)

僅就下列八個專有名詞，解釋其在宗教研究上的內容、特點與意義。(中文翻譯名詞如有差異，皆以括弧內原文為主)

- | | |
|--------------------------|----------------------|
| 1. 原教旨主義(fundamentalism) | 5. 《聖訓》(Hadith) |
| 2. 業(karma) | 6. 麥克斯·韋伯(Max Weber) |
| 3. 馬丁·路德(Martin Luther) | 7. 善書 |
| 4. 溫王鎮守 | 8. 具足戒 |

二、申論題：兩題，每題三十分，共六十分 (60%)

1. 就你(妳)個人所知，至少舉出兩位宗教學者(中、西皆可)說明：
 - a. 他們個別的宗教理論特點與在學術上的貢獻；
 - b. 他們與你(妳)個人未來將研究的宗教主題之關係。
2. 試從當代台灣社會中，舉出一個宗教團體或一種宗教現象，說明：
 - a. 此一宗教團體或宗教現象具有本土(local)與跨國(transnational)或全球化(global)特色。
 - b. 你(妳)如何從主題、理論與方法三層面研究它？

備

註

試題隨卷繳交